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J oan Pau de Fo1cras i Cellent (0 Caminet) va ser un dels personatges mes destacats de la comarca de la 
Segarra durant la primera meitat del segle XVII. De vida bastant atzarosa, donat als negocis i a 

l' especulaci6, obsessionat pels avatars familiars, va anar estenent els seus tentacles per les terres segarrenques 
i va gaudir de notables connexions amb la classe alta del pafs. Fou senyor de l' Arany6 i de la quadra del 
Can6s, carla d' Anglesola, mes tard senyoreja tambe tot el Can6s i controla interinament les senyories de 
Montcortes, Clariana i la Goda. Home ambici6s i ple d'orgull, sortit del m6n burges pero amb mires mes 
altes, es va convertir en un tfpic exemplar de la petita noblesa segarrenca del XVII, afincada a vila 0 ciutat 
pero cofoia dels seus castells i rendes agraries, inquieta i donada als embolics, atenta a les possibilitats del 
seu tancat univers de jurisdiccions i xarxes comarcals de poder. La recent donaci6 de l' arxiu dels Pedrolo a 
l' Arxiu Historic Comarcal de Tarrega m'ha permes localitzar diverses dades de la vida d' aquest personatge 
i intentare oferir una primera versi6 de la seva biografia. No passara de ser un estudi bastant elemental. De 
ben segur, aquesta biografia podra ser molt ampliada en el futur amb la consulta de mes documentaci6. 
L' excel.lent treball de Santiago Albertf sobre els Pedrolo aporta ja des d' ara algunes informacions sobre els 
Fo1cras, que complementen tambe el present article i s6n de lectura obligada. ı 

L'ESPES ENTORN FAMILIAR 1 ELS AVATARS DELS PRIMERS ANYS 

Els Fo1cras vivien a Cervera, be que el seu origen era frances. Van ser una de les nissagues mes 
riques i poderoses de la capital de la Segarra en l'liltim quart del segle XVI i durant practicament tot el 
XVII. Els seus interessos patrimonials a la vila i comarca segarrenques van fer que els seus successors, els 
Pedrolo, deixessin les terres tarragonines is' afinquessin tambe a Cervera. 

Sembla que el Joan Pau va neixer l'any 1584. Va creixer, per tant, en una epoca de bandolerisme, 
violencia popular i conflictivitats senyorials i locals.2 Aixo potser va afectar el seu caracter i degue marcar 
en part la seva joventut. El seu pare es deia Joan Fo1cras i era mercader de Cervera, pero tenia ascendencia 
francesa. El pare d' aquest fou Berenguer Folcras (0 Folcra, com tambe escriuen), de la «ville despalio, Regni 
francie, olim episcopati de Rodes», casat amb Noalis. Per part de mare, l'esmentat Joan Folcras tenia un 
oncle, Esteve Merol, mercer 0 botiguer de teles a Cervera, que 1'havia agafat sota la seva protecci6 quan era 
jove i segurament li havia ensenyat l' ofici de botiguer. Aquest Esteve Merol estava casat amb Magdalena 
Cellent, originaria d' Agramunt; no tenien fills. 

La mare del Joan Pau, aixf mateix, es deia Magdalena Cellent i era d' Agramunt, filla de Joan Cellent 
(a) Caminet, ca1ceter agramuntf, i de Beneta. Aquesta Magdalena menor era neboda de la Magdalena major, 
de la mateixa famflia d' Agramunt. Els lligams familiars feien els matrimonis, no pot estar mes clar. 

Amb els oncles manegant-ho tot, el Joan Fo1cras i la Magdalena Cellent (0 Caminet; la menor) van 
fer capftols matrimonials a Cervera entre els anys 1566 i 1567. El Joan Folcras i son oncle Esteve Merol els 
van firmar e119-7-1566. El pare de la noia, e127-7-1567. El nuvi, que constava llavors com a «mercerium», 
nomes tenia la mare viva i era son oncle qui prenia tot el protagonisme. La nıivia tenia tots dos pares vius. 
En aquells capftols, l'oncle del Joan Fo1cras instituf aquest com el seu hereu universal, «per 10 amor 91 

consanguineo» que li tenia. Nomes es reserva per a si 400 lliures. Logicament, el jove i la seva futura espo-
sa haurien de viure a la casa i treballar per ella, pero serien alimentats i vestits PelS oncles. Si el Joan i la 
Magdalena menor no s'avenien amb aquests, no serien mantinguts, pero conservarien el dret a 1'herencia. Si 
l' oncle moria i la seva dona Magdalena (la major) quedava vfdua, aquesta seria usufructuaria de tots els 
bens fins la seva mort. Nomes aleshores l'herencia passaria plenament al Joan Folcras.3 Les coses degueren 



anar d'aquesta manera. EI pare del Joan Pau sembla que va rebre una herencia considerable de part dels 
Merol i amb tenacitat encara la va incrementar. En la Cervera de l' ı1ltim tram de1 XVI, es indiscutib1e que la 
casa Fo1cras era una de les bones de la vİla. 

Membre enriquit de la burgesia local, el pare del Joan Pau ja va començar a interessar-se per les 
rendes senyorials. El30 de març de 1581, adquiria per compra perpetua una part de la carlania d'Anglesola, 
a l'Urgell. La va comprar al matrimoni Joan Francesc de Calders i Elisabet Anna i al matrimoni Joan de 
Calders (filI d'aquests) i Dionisa. EI Joan Francesc de Calders era senyor del castell i baronia de Segur.4 

EI Joan Fo1cras i la Magdalena CelIent van anar tenint fills, i amb la sort que gairebe tots els van 
viure. Molts eren mascles. Un, que es deia Josep, va morir jove. EI Joan Pau nomes va ser el quart dels qui 
van sobreviure. Per davant seu tenia el Joan (menor), l' Andreu i ci Tomas. Mes petit que elI va ser cı Francesc 
d' Assis. Hi havia tambe tres noies pel cap baix: Magdalena, Isabel Joana i Angela. Vuit germans que van 
superar els anys critics de la infantesa! Un record per a aquelIa epoca. Cal Fo1cras aviat va curullar de gent. 
Potser per aixb es va començar a pensar a casar les noies; en concret, sabem que la Magdalena va maridar­
se amb Pau de Tuxent, donzell, que per altra documentaci6 precisem que vivia a Agramunt. 

La nissaga va sofrir canvis importants l' any 1595. Per començar, durant el febrer d' aquest any va 
morir (bbit del dia 10) el titul ar, Joan Fo1cras (el major). L'honorable mercader, que havia aconseguit un 
1I0c de prestigi a la seva vila d' adopci6 i que deixava una familia extensa i consolidada, va fer testament el 
17 -1-1595. Deixava hereva de per vida la seva dona i, quan aquesta morfs, establia I'herencia per al primogenit, 
Joan (el menor). Si aquest moria sense fills, el substituiria l' Andreu, i a aquest els altres germans, de mes 
gran a mes petit, amb preferencia dels mascles envers les femelIes. Prohibia expressament a la seva dona i 
al seu primogenit «alienar ni discrepar, vendrer ni empenyorar ma heretat y bens, com sie mon intent y voluntat 
que tota ma heretat y bens pase a sos fills y filles». Si els censals que cobrava eren l1uits, els diners s'hauı1en 
de posar a la Taula de Barcelona i no es podrien treure d' alIi mes que creant un altre censal. En cas que es 
fes alguna irregularitat amb els bens de la casa, el beneficiari seria el fiU segon, Andreu.5 El Joan Pau era 
petit aleshores i tenia molts germans per davant; ningıi no va preveure res de concret en el seu cas. 

No costa detectar que el tenaç mercader no es refiava de les intencions del seu primogenit Joan. 
Aquest germa gran del Joan Pau sera un personatge sens dubte brilIant, perb polemic i conflictiu. Podria ser 
que el xicot s'hagues discutit amb el seu pare arran de la noia amb qui anaya a casar-se, una aragonesa que 
sembla que despertava recels. 

Tot just un mes i mig despres de la mort del titular de la casa, el Fo1cras primogenit, Joan, s' amul1erava 
(23-3-1595, Dimarts Sant). La nıivia, Caterina de Saldarriaga i de Escalante (filIa de Pedro de Saldarriaga, 
infanz6n i mercader de la ciutat de Saragossa, i de Juana de Escalante), era una dona feta. 6 AquelI va ser un 
casament precipitat, fins i tot diriem que celebrat improvisadament. AIs capftols matrimonials, elIa no va 
aportar cap dot, i el nuvi, tampoc.7 Potser la mare del fadrf s' oposava a aquelI enlIaç?8 

EIs petits Fo1cras rebien una cunyada estranya i rapidament es quedaven tambe orfes de mare. La 
vfdua Magdalena Cellent moria a Cervera pel juliol d' aquelI 1595 (bbit del dia 5), relativament jove encara. 
Disposava del control dels bens de la casa i, clarament preocupada per com quedava aquesta, va pensar molt 
en els seus fills i en els 1I0gats. Va renunciar a l'herencia, que va passar plenament al seu primogenit Joan, 
a canvi de 3.000 lliures, de les quals podria disposar lIiurement. EI 3 de juliol, poc abans de morir, va dictar 
testament. Deixava 500 lIiures ala Isabel Joana quan es cases i volia que aquesta filla visques amb sa germana 
Magdalena, la que estava casada amb Pau de Tuxent, pero mantinguda per son germa l'hereu. No devia desitjar 
que la jove de la casa, l' aragonesa, influfs la noia. Als fills cabalers, Andreu, Tomas, Joan Pau i Francesc, 
tambe els donava una bona lIegitima: 300 lIiures a cadascun. A Francesc Fabregues, botiguer de draps 
d' Agramunt, cosi de la testadora i que vivia a cal Fo1cras, li deixava 50 lIiures «per la bona volunt[at] li 

92 tinch per los molts trebalIs y servicis a fets a mi y al quondam senyor marit meu». A Joan Condal, «qui 
regeix la botiga de merceria de ma casa, per 10 parentiu tenie ab 10 dit quondam marit meu y per la bona 
administratio a tinguda de di ta botiga molts anys ab molta diligencia y lIealtat», li deixava 100 lliures, tot 
confiant «que servira axi mateix dita botiga fins que algu de dits mos ffills sie pera regir aquella». A un 
criat de la casa li deixava 10 lIiures; a una criada, 5; i a una do na de servei de la casa, 5 mes. 1 va deixar 
disposat que I'hereu havia de crear un censal amb 800 lliures que ella deixava preparades; les 40 lIiures de 
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la pensi6 seri en per als qualre cabalers «per suffrag i de mantenirse en sos es ıudi s , art s 0 proffess ions», fin s 
que cs casess in 0 tinguess in 25 anys. Recordava a I' hereu l'obligaci6 d'a limentar-Ios i li demanava que fes 
ıra n s port a r al que seri a el seu carner (on ja hi hav ia dipos it a ı el cos del pe tiı Josep) els ossos de l seu maril. 'l 
Al Ilarg de 101 el documenl. es de ı ec ı a que la Sra, Magdalena te tensions amb el fi ll Iı e reu i no acaba de 
refiar-se que aques t compleixi co n ve ni entme nı les seve obligacions. 

Ple ıiıul a r de la casa , l'ambici6s germa gran del Joan Pau endega aleshores un a po l fıi ca d' adqui sici6 
de senyo riu s amb Vi SICS a I'cnnoblimenl. Comença a relacionar-se amb pc rso n a ıges impo rt a nı dc les lerrcs 
lI e i da ı an es i uıiliı za els diners com a palanca de promoci6 soc ial. 0 li fe ia recança gas ı a r. EI 19-8- 1596, va 
comprar a Joan Orenga, mercader d' lgualada, mitj ançanı carta de grac ia. I' a lıra part de la carl ani a d'A ngleso la, 
pel preu de 400 Iliures, Aixf la controlava ı o la (un a part ja la ıe ni a per Iı a ve r- I a comprada son pare). Pcr 
asseg urar-se la possess i6 de la segona pa rı d' aquell a ca rl ani a, el 22 de maig de 1597 va comprar al mateix 
Orenga el dre ı de re ırac ı e, cosa quc equi vali a a fer-ne la compra perpeıu a. IO 

EI 24 d'abril de 1597, ja hav ia comprat unes terres al noble Francesc de Gi labert i Pou, senyor de la 
baronia de Tudela i la Vansa. domic iliaı a la ciutat de Ll eida. Amb la v i s ı a posada en la se nyori a de I' Arany6, 
Joan Folcras (e l menor) es conve rtf en procurador del noble Gil abert. que ı ambe acabava d'esdevenir enyor 
d 'aqu es ı poble. En Joan va arrenda r ellloc. Ben a v i a ı es va afeg ir el «de» i es va titul ar ıııiles (e l 1595, sa 
mare encara L' havia des ignat com a mercader). Finalment, el 22 de març de 160 1. va comprar a Francesc dc 
Gil abert la senyo ri a de L' Arany6 astell , Il oc i t ernıe- i cl' una quadra del terme del Can6s. a profita nı -se 

del descobert economic que en relac i6 a ell ı e ni a el cava ller Il e i d a ı a . 11 

M enıre 101 aixo passava, el Joan Pau anaya c re i xenı i es co n verıi a en una fo nı de problcmes pcr al 
seu germa gran. Si aques ı era ambi ci6s, el Joan Pau era 10SSUl i de seguida va pl a nıa r cara al cap de casa. 
Ma l gra ı la seva j oventuı , el Joan Pau va tenir molt c ı ar des del pri mer moment que la forma com son germa 
Iı a v i a aconseguit I' herencia -com p ra nıl a re nCın c i a a la mare- era di scutible. EI xavalot va desa fi ar I 'a uı o riı a ı 
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i el poder del germa gran i es va convertir en un rebel. Pretenia ser mercader i volia part de l'herencia. Aquella 
discordia entre germans va anar creixent i, com que el gran no devia saber com solucionar-la, va tirar pel 
dret i va allunyar son germa petit de casa amb l' excusa que, com a tutor i responsable seu que era, havia de 
preparar-lo per a la vida. No sabem si una situaci6 semblant es va produir amb algun altre germa (l' Andreu 
o el Tomas); f6ra ben possible, encara que potser el caracter del Joan Pau era el mes enterc. 

Segurament l'any 1598, Joan Folcras va enviar son conflictiu germa Joan Pau a Barcelona, perque 
es formes ala casa del mercader Jaume Llebre (un home amb qui els Folcras feien negocis habitualment). 
Va ser un fracas. El Joan Pau es va portar molt malament i el Sr. Llebre el va tornar a enviar a Cervera al 
cap d'un any, tot aconsellant al seu germa gran que el fes anar a França, a la ciutat de Tolosa. 

Aixf va ser. Despres de castigar-lo, Joan Folcras el va enviar a «musur de Veletx», mercader tolosa 
molt amic del seu difunt pare i dient habitual. Li va escriure una llarga carta el 14-10-1 599, amb unes saboroses 
descripcions del seu rebel germa: «e resolt, pus ay tenen tan bona ma en criar jovens conforme es la fama, 
de inviar ay 10 present portador qui es Juan Pau Folcras, mon germa, 10 qual te sa afehisio a eser mercader. 
Y encara que en barcelona le fet estar un any en casa de Jaume Llebre per estar en la propia terra, per 10 
agaliu de que pense tenir alguna cosa de son patrimoni no a fet la bondat que se requeria, per 10 que 10 dit 
m. Llebre y m. Juan botet y altres amichs me an conseUat que en ninguna part 10 podie millor inviar que ay 
en tolosa, perquels s. ay sabien molt ben criar y serie fora desta terra, aont no serie conegut y que nos darie 
vergonia de cervir. EU y va de bona gana, per 10 que jo e procurat com a jerma donarly tot 10 castich que 
pogut. No te mes de quinse anys; encara que sie tan gran, sab de comtes, sino que descriurer es un poch 
curt. Sino que a promes que aqui se aprofitara y fara molta bondat». Li demanava que «10 empare com a 
pare y se cervesque posar 10 en alguna casa de algun mercader, qui tingue fama de saber criar moH be fadrins». 
El germa prometia al Sr. Veletx pagar tot el que convingues i «traurel ymmune de qualsevol mancament que 
ell fes, 10 que no crech». Acompanyaven el noi en el viatge cap a França un tal Domenec Vernisa, que tenia 
bens a Casserres i coneixia el pafs, i un tal Francesc Rialp, que anaya a vendre dues carregues de cordovans 
a Tolosa i que «no es pratich dexa terra per no eser y estat may». Sol.licitava tambe per a ells la maxima 
atenci6 i ajuda. Rematava la carta demanant a mosur Veletx: «Estige y ferm, ( ... ) en cas sen volgues tornar, 
de no permetreu sens tenirne jo primer avis; y en 10 de sos gastos, v. m. no li cumplo sos desigs sino tan 
solament 10 necessari que nos pugue escusar de ferli».12 

No sabem com li va anar al Joan Pau a Tolosa de Llenguadoc, ni quant temps s'hi estigue. Mentrestant, 
la mort donava una fiblada inesperada a la famflia. L'abril del 1600 (obit del dia l3), moria a Barcelona el 
germa segon, Andreu, estudiant a la Riera de Sant Joan,13 un xicot que se n'ana en la flor de la vida. 

Convertit en un poder6s prohom, el germa gran Joan de Folcras va ser un dels gestors principals de 
la Taula de Canvi de Cervera a partir del 1603, en els inicis d'aquesta instituci6. 14 Els problemes domestics, 
pero, seguien. Un cop el Joan Pau torna de Tolosa de Llenguadoc, la rivalitat amb son germa gran degue 
rebrotar. El cap de casa l' envia llavors a un altre destf: Vaıencia. Com mes lluny, millor, aixf no molestaria. 
Tampoc no sabem com li va anar l'etapa valenciana al nostre protagonista. No massa be, segurament, perque 
l'any 1605 ja tornava a ser a Cervera. 

TRES ANYS OMBRİvOLS (1606-1608) 

El jove Joan Pau sembla que seguia essent igual de rebel i conflictiu. Aquell 1605, abans de Nadal, 
hi hague un robatori als afores de Montmaneu. Hom va culpar-lo a eU i a dos fadrins mes. ıPotser el nostre 
protagonista s'havia deixat temptar per les aventures del bandolerisme? Son germa Joan, ja una mica fumut 
de salut, va quedar molt afectat per aquell escandol. E123-1-1606, escrivia a Barcelona, al tresorer, afirmant 
que ell sabia que aquells joves no tenien culpa i que un germa d'un d' ells podia certificar on eren «10 punt 
i ora que dit cas se feu». El Sr. Joan estava molt dolgut per aquella acusaci6 i demanava l' ajuda de l' autoritat, 
«sent cosa tan deshonrrosa i que passe allinage, no voldria sells posas tal capell no tenint culpa, que a tenirla 
no tindria jo cara de fer esta».15 

Culpable 0 no d'aquell robatori, es ben dar que el Joan Pau tenia atabalat son germa. Probablement 
nomes feia que posar-se en embolics, desafiar-lo i portar problemes a la famflia. Al titular de cal Folcras 
devia preocupar-Io, primer que res, el mal nom que adquiria la casa: aixo podia ser altament perjudicial per 
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als negocis. D'a ltra banda, I' auge del bandoleri sme a la Segarra en aquell s anys era un fenomen mo lı perill6s, 
perque el Joan Pau podia barrejar-se en bandos iıa ı s i, de rebo ı , fer caure Ies violencies sobre la famflia. 1, al 
capdava ll , el ge rma gran ja no dev ia poder suportar mes te ıııp s les iıııpertin enc i es d'aquell ganapia. Cali a 
fer-Io novament fora de casa sense perdre ni un minuı mes. I enviar-Io encara mes lIuny, a un indret on li 
fess in abaixar els fum s d' una vegada per totes, on aprengues I'autentica lIiç6 de la vida. Aconse ll at potser 
per la seva dona Caterina, Joan de Folcras va prendre una dec isi6 exlrema aquelles primeres selmanes de 
1606: enviar son germa - encara ll1enor d'edat en aquella epoca i, per tanl. sota el seu poder- a Fl andes a 
fel' el so ldat. 

Aquella opci6 va ser facilitada per dos cunya ı s seus: Francisco Perez i el capita Esteban Fermı ndez 

de Mercadi 11 0. Aquest capiıa res idi a a Flandes i eslava casat amb Magdalena de Saldarri aga, germana de la 
dona del tiıul a r de cal Folcras. Els lIi gams fall1i1iars se ll1pre fac iliıaven de ıe rll1in ades decisions. Vint -i-un 
anys teni a lIavors el Joan Pau. Se' n va anar de Cervera el dia 20 de febrer de 1606, i ho va fe l' en companyia 
d' un tal Rafael Merol (0 Meroles), que tindri a la tasca d' assegurar que el jove arribava a Fl andes - i despres 
ell tornaria- . 

Joan de Folcras va enviar son germa a les provfn cies del nord all1b una carta per al capita Mercadi -
11 0. EI seu contingut ens indica que els Folcras i aquest capita i sa ll1uller tenien contactes per escrit habitualment. 
Despres de comentar el cas d' un jove, fill del Francisco Perez, que era a carrec del matrimoni Mercadillo i 
es portava molt malall1ent , el donze ll cerverf va escriure el següenı (referint-se, potser, al Joan Pau, tot i que 
tambe es pot referir al Perez) : «es muy joven y aguado de cabessa. Si no liene et proseder es menesler para 
elt hOl1 or de VM, hexetlo alta i se vaia a olras companias, que asi a de ı oma r seso, i VM l1 y l1/y Sra. doııia 
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madalena por hixios ajenos no se an de matar, sino alargarse su vida, i, asiendo de hombres de bien, valerlos 
y javoreserlos es muy bien; donde no, hetxarlos por quien son, que mas justo es que quien peca padesca, 
que no Vs. Ms.». El titular de cal Folcras reconeixia tenir «algunas pretensiones de merced de su magestat; 
i para [que en] las primeras Cortas que tenga en Cathalunya pueda salir con my intento, y no poderfo azer, 
ny tener camino mas honrado para ello, que primero no se agan servisios a su magd., he determinado inviar 
ay, anparado del javor de VM y my Sra. donya madalena, a Joan Pau Folcras, my hermano». Si creiem al 
Sr. Joan, aquest pretenia utilitzar el seu germa petit en benefici propi. Enviant-lo a Flandes, mataria tres 
pardals d'un sol tret: el perdria de vista, rentaria el nom de la casa despres d'aquell afer del robatori, i tindria 
uns serveis prestats a la monarquia que mes endavant podria rendabilitzar demanant per als Folcras favors 
reials en les properes Corts. No era estupid, no, el germa gran del Joan Pau. 

A mes, la seva idea segurament era la de no veure'l en anys. A banda d'escriure al seu cunyat mili­
tar, el Sr. Joan va escriure tambe (20-2-1606) a Jaume Llebre de Barcelona, al qual demana que fes servir 
els seus contactes en aquell tema, per ajudar a pagar el viatge a traves de França. Justificava l' enviament del 
Joan Pau a Flandes dient que «fins assi no ses enplaçat en cossa que de profit sie estat». Li demanava dis­
culpes per les molesties, «que per ajudar encaminar hun home totom ja dajudar». 1 reblava: «que no torno 
que no porto bons papes y pugue pretendre de que 10 Rey li don huna capitania, asi que no torno de alla de 
huns quants anys». 

Mentrestant, pera, el Sr. Joan necessitava constancia escrita que son germa s'havia allistat a l'exercit 
de Flandes per so1.licitar els seus favors al rei. Aquesta urgencia el posava deler6s. Que facin papers amb 
els serveis del Joan Pau. Ho diu dues 0 tres vegades a la carta per al capita Mercadi11o, demanant-li que 
pugui donar ja algun paper al Rafael Merol quan aquest torni a Cervera. «Lo Resibire muy particular -li 
diu- , y es por la ocassion de la vegilia tenemos de las Cortes en Aragon, y podria ser huna prompta je de 
como esta serviendo a su magestad en essos estados». Aixı mateix, escriu a un dels fi11s de Francisco Perez 
que eren a Flandes i tambe li comenta que vol papers dels serveis de son germa Joan Pau (a mes de criticar 
els disgustos i maldecaps que donaven tots plegats, joves i arrauxats com eren; no especifica, pera, quines 
coses dolentes havien fet). Despres d'uns consells, li diu: «cirvan bien y muestrense a sus ocassiones, pro­
curando en ellas papeles de las azanyas y servisios, ques 10 que inporta, y anime a my ermano para que 
permanesca y se honre».16 

Quan el titular de cal Folcras envia son germa a Flandes, va elaborar un memorial on va planificar 
tot el viatge i va donar instruccions molt precises al Rafael Meroles de tot alla que havia de fer en la ruta 
cap al destı i en la tornada. Hauria de portar el compte de totes les despeses fetes als hostals; fer confeccio­
nar un vestit de soldat per al jove a Li6, Parıs 0 Brusse1.les; fer fer altra roba a Li6 (alli rebrien els diners 
dels factors de Jaume Llebre); vendre a França el rossı de la familia amb el que viatjaven i comprar una 
canca -euga?- de quatre anys; comprar vuit draps i diversos llibres i mapes. El Joan Pau es quedaria a 
Flandes amb 10 ducats d' or, «quell se guardo per huna nesesitat». 17 

Com si la partença a Flandes del Joan Pau fos un senyal, els fets de la familia Folcras van començar 
a precipitar-se de manera accelerada i tragica a partir d' aquell moment. Tot just quinze dies despres, el 6 de 
març de 1606, moria a Cervera el seu germa Tomas, estudiant de Lleis, de 24 anys. Un any despres, el 15 de 
març de 1607, qui moria era el germa gran, el discutit Joan, senyor de l' Arany6 i de la quadra del Can6s, 
carla d' Anglesola i en aquell moment visitador de la Taula de Canvi. 

La mort del titul ar de cal Folcras en el moment mi110r de la vida va causar impacte. 1 no sols a Cervera. 
El mercader de Barcelona Jaume Llebre, antic responsable del Joan Pau, la va comunicar per escrit a aquest, 
que seguia a Flandes. El nostre protagonista no va rebre el plec fins el 18 de maig. 1 llavors va decidir tor­
nar a casa, perque les circumstancies havien volgut que morissin en poc temps els tres germans mes grans 

96 que ell i que cap no deixes fills. Tot plegat semblava fer-lo quedar com a hereu. 
Tanmateix, i en una decisi6 que ho diu tot, el Joan de Folcras (que, repetim-ho, no tenia fills de la 

Caterina) no I'havia volgut fer hereu a ell, sin6 al germa mes petit, Francesc d' Assıs. Alla va ser clarament 
un cop baix. El comprador de l' Arany6 va fer testament el mateix dia de la seva mort (15-3-1607) i nomes 
es va recordar del Joan Pau -a qui anomenava «mercader»18 - per fer-Io marmessor i deixar-li 100 lliures 
(una miseria, de fet). Tambe va deixar 100 lliures a sa germana Isabel Joana, que llavors ja estava casada, 



amb un tal Antoni Joan Roca, de la Conca de Barbera. Pel que feia a la seva dona Caterina de Saldarriaga, 
el Sr. Joan va disposar que, un cop ell morfs, s' arrendessin tots els fruits que rebia de la senyoria de l' Arany6 
i quadra del Can6s i que 1'arrendatari dones cada any 150 lliures ala Sra. Caterina (elausula que hauria de 
constar en el contracte d' arrendament) mentre ella restes vfdua. I no sols aixo. Li haurien de deixar ocupar 
la meitat de la casa del carrer Major de Cervera, la part que ella triaria, i ordenava que no la treguessin 
d'allf despres de l'any de dol i que la respectessin i obeıssin. S'intueix perfectament que hi havia mala maror 
a la familia. En Joan, pero, no va fer usufructuaria a la seva dona, nomes li va assegurar la subsistencia. 
Aquest es un fet important; potser no acabava d'estar content amb ella, per la qüesti6 de la manca de fills, 0 
per la qüesti6 de la manca de dot, 0 per problemes domestics. El testador, fet i fet, encara confiava que 
pogues neixer-li un fill a ıiltima hora i, en aquest suposit, el cridava hereu, «no obstant que fins al dia present 
no es estat nostre senyor servit donarmel». Si aquest fill no venia, 1'hereu universal i ıinic seria el germa 
petit, Francesc. Del Joan Pau, ni un mot. 

En una de les elausules d' aquell testament, el senyor de l' Arany6 va voler mostrar-se una mica gener6s 
amb aquest poble. Cinc aranyonencs (Joan Lloses, Pere Joan Miralles, Joan Salas, Damia Sevall i Andreu 
Nodrit) havien creat el 20 de novembre de 1604 un censal a favor seu d' l111iures, 19 sous i 8 diners. Doncs 
be, d' aquesta pensi6 ell en Hegava perpetuament 5 lliures anuals a l' esglesia de l' Arany6 «per ops de coses 
necessaries seran menester per 10 ornato y obra della». Els administradors de l'esglesia haurien de donar 
compte al senyor del poble 0 al batlle i al rector, cada any, en que les hauran despeses. Podrien, pero, guar­
dar aquesta renda diversos anys per poder esmerçar-la tota de COp.19 

Be, havfem deixat el Joan Pau a Flandes, anhe16s de tornar. No va poder posar-se en camf fins el 14 
de juny. El viatge de tornada degue ser accidentat, car dura un mes. 1, mentre ell era en camf, la tragedia va 
tornar a colpejar cal Fo1cras. El 21 de juny de 1607, a les dotze de la nit, Antoni Joan Roca va disparar amb 
pedrenyal al nou titular de la casa, Francesc, son cunyat. Segons deixa escrit Joan Pau, el Roca ho va fer per 
heretar, car es pensava que ell havia mort a Flandes, i que, matant el Francesc, seria la seva dona Isabel 
Joana l'hereva. Totes les tensions familiars van quedar resumides en aquell intent d' assassinat. El xicot de 
moment no va morir de les ferides i el Roca va ser detingut l' endema. 

Per fi, el 14 de juliol, arriM el Joan Pau. Quina no seria la seva rabia veient com de baixos havien 
caigut els seus familiars i el «pastfs» que havien format. Tota la comarca devia anar plena d' aquell cas. 
Probablement, els maxims desvels del nostre protagonista van anar dirigits imrnediatament a assegurar 1'herencia, 
que, a dreta llei, li pertocava. Per sort per a eH, la cunyada saragossana no estava embarassada i el seu germa 
petit no millorava de les ferides. Era elar que el Francesc moriria aviat i e125 d'agost va fer finalment testament. 
El xicot, obedientment, va designar hereu el seu germa Joan Pau. Una elausula del testament deia que, si el 
Joan Pau moria sense fills, no podria deixar res de l'herencia a un fiU del Roca -1'homicida-; si, mort el 
Roca, la Isabel Joana es tornava a casar i tenia altres fills, llavors sf que el Joan Pau podria donar bens a 
aquests.20 

El pobre Francesc (que va ser senyor de l' Arany6 nomes uns pocs mesos) va morir 1'1 de setembre 
d'aquell 1607, de resultes de la pedrenyalada que havia rebut setmanes enrera. 

L'homicida va ser condemnat a mort i aforcat pıiblicament -davant mes de 3.000 persones- el 14 
de febrer de 1608. Abans el van torturar, pero ell no va voler confessar res de res. Tanmateix, «quant estigue 
en la forca, confesa 10 delicte dient el de sa boca que en la mort de son cunyat noy sabie dinguna persona 
sino here hel tot sol y que hel de ses mans propies 0 feu, y u digue dos 0 3 vegades que ho oyren mes de 3 
mil persones». 

La vfdua del Roca, Isabel Joana Fo1cras, va morir poques setmanes despres de 1'execuci6 de son 
marit: pel març de 1608. Va morir aAgramunt, segurament a casa dels cosins Cellent. El disgust per l'escandol 
familiar degue contribuir a matar-la. Sens dubte era encara moltjove. Va deixar un fill. Amb la mort d'aquesta 97 

germana, el Joan Pau degue ser 1'ıinic Fo1cras supervivent (perque de les altres germanes enlloc no se'n diu 
res, cosa que deu significar que tambe havien mort). Un grapat de defuncions prematures i tragiques van 
materialment polvoritzar la nissaga Fo1cras entre 1600 i 1608, fins al punt que gairebe la van fer desapareixer. 

Quedava, pero, el Joan Pau, que va reeixir a mantenir-la. El destf havia volgut que fos ell el beneficiari 
de l'herencia, i el nostre protagonista va voler que els fets ocorreguts servissin d' exemple als seus descendents. 
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Al començament del seu llibre familiar, anota: « ... com los jermans majors se volen usurpar 10 poc que los 
pares deixen als esterns, pareixent li que no li avie de bastar, pensant que ab 10 poc que gastave ab 10 viaje 
fiu en anar a flandes se acabarie y que no me avie de donar dinguna cosa mes, fou nostre senyor servit aportarlosen 
ala sua santa gloria. Y per a que sie per nota per als hesdivinidors, ne fas la present nota de totes les desgrasies 
se son sucsoides en ma casa des del dia parti jo della, de totes les morts y escandols grans per 10 dels ynteresos 
y per volero usurpar 10 que poc li costave, y li reisque molt al reves, y per a que los que vingue[n] tropien y 
sapien una tan gran maldat y trasio». Paraules molt dures, dirigides contra son germa gran, plenes de rancunia, 
en que s'intueix perfectament que considerava la seva mort un castig enviat per Deu. Paraules que confir­
men les rivalitats a l'interior de la famflia. 

El 18 de setembre de 1608, Joan Pau de Folcras es va casar amb Francesca Llebre, donzella, a Bar­
celona. Ella era filla de Jaume Llebre, mercader. 21 Les coneixences fetes durant l'adolescencia van donar 
ara el seu fruit. El dot va ser elevat: 3.300 lliures, cobrades pel Joan Pau d'una tongada dos dies despres de 
la boda.22 El flamant matrimoni va establir-se a Cervera. 

Amb tan sols uns escassos vint-i-quatre anys, el nostre protagonista havia viscut molt, havia anat 
d' aquf cap alla i havia pas sat per proves ben dures. Era el moment d' assentar-se i iniciar una nova existencia. 
Els temps anarquics de la joventut quedaven enrera. Ara tocava sel' un prohom respectable. 

LA FORMACIO D'UNA FAMIUA I LA CONSOLIDACIO D'UNA POSICIO 

La Francesca Llebre devia ser jove en casar-se, perque no va tenir el primer fill fins al cap de gairebe 
dos anys. A mes, va tenir criatures en un espai temporal molt dilatat. El 20-7-1610, va neixer un nen, que 
nomes va viure quinze hores. Era un mal començament per al Joan Pau, segurament deler6s de tenir un hereu. 
El13-7-1611, van neixer unes bessones setmesones; una va morir el mateix dia; l'altra, al cap de tres dies. 
EI 22-9-1612, va neixer una altra nena, que de moment va sobreviure; la van batejar el dia 26 i sembla que 
li van posar Clarissa (?); aquesta nena va morir el 25-9-1615. 

Mentre tot aixo passava, el Joan Pau havia de batallar amb la seva cunyada Caterina. Havia esc1atat 
un plet entre els dos, per la disputa que tenien sobre el control dels bens del malaguanyat Joan de Folcras i 
el compliment de les disposicions testamentaries d' aquest. La vfdua Caterina no devia estar disposada a re­
nunciar al que creia tenir dret, i es evident que el Joan Pau no volia compartir res amb la saragossana. L' any 
1613, van fer una estima dels bens deixats pel germa gran del Joan Pau, dins el proces evolutiu del plet. 
Aquesta estima ens apropa a la riquesa de la nissaga Folcras en bens immobles i possessions (no en genere 
comercial ni en pensions) durant aquells primers anys del XVII. Segons l'estima, els Folcras tenien: a Cervera, 
3 cases, 2 botigues (0 establies), 1 mas 0 torre al terme, 2 horts i 9 peces de terra (que feien un total de 32 
j. 5 p.; la majoria era reg 0 estava plantat); a Anglesola, dues parts de la carlania, una botiga i part del delme 
de grans; al' Arany6, la seva senyoria i la de la quadra del Can6s, el castell (amb un corral i una cavallerissa 
que el Sr. Joan va fer construir), i un onze de tots els fruits (que el Sr. Joan havia comprat per a setze collites, 
o sia, del 1599 al 1615). La valoraci6 de tots aquests bens donava una elevada quantitat de lliures.23 Era un 
bon patrimoni i el Joan Pau el volia tot per a ell. El record de les humiliacions a que l'havia sotmes son 
germa uns anys abans encara devia accentuar mes aquest desig egoista, insolidari davant les pretensions de 
la seva cunyada. Pero aquesta no volia afluixar. 

Per fi el nostre protagonista va aconseguir el seu hereu: Joan, nascut el 8-3-1614, batejat l'endema, 
un nen que va sobreviure. En aquests primers anys de matrimoni, podria ser que el senyor de l' Arany6 anes 
sovint a Barcelona (potser per qüestions legals); aquell mateix 1614, i segons una anotaci6 seva, va passar 
comptes amb un tal Cebria Meroles de «tots los dines que 10 dit me a donats a my y tots los que a gastat per 
mi en casa estant jo en barcelona». 

El 21-7-1616, va neixer A.ngela, batejada el 25, filla que tambe va sobreviure. El 18-8-1618, va neixer 
un nen, que va morir l' 11 -8-1620. El 4-9-1619, va ser batejat Agustf, que va sobreviure.24 

El 21-6-1622, va neixer Teresa, batejada dos dies despres. Aquesta nena va sobreviure als diffcİls 
anys de la infantesa. El Joan Pau i la Francesca la van encarar a la vida religiosa. Havia de ser monja, pero 
va morir al monestir de Vallbona el 9-2-1634, quan encara no era professa. 

El 6-10-1623, va ser batejat Bernat, un nen que tambe va sobreviure. La familia anaya creixent. I la 
Francesca Llebre no parava d'infantar. El 10-11-1626, va tenir un altre nen. El 4-1-1629, un altre mes. 



Paral.lelament al proces familiar i a les tibantors amb la cunyada, trobem el senyor Joan Pau exercint 
activitats economiques i publiques diverses a partir de 1609. Actualitza els comptes que havia deixat son 
germa Joan, fa tractes amb pagesos per al trebalI de les terres -sobretot, a parceria-, deixa gra i molts diners 
a prestec, compra mes cases i peces de terra, tambe es ven algunes finques, d6na a lIoguer algunes cases i 
botigues seves, ven diversos animals, paga pensions de censals en nom de la universitat i particulars de Sant 
AntoH, en nom de la universitat de la Cardosa, arrenda Talavera, compra dos albers al rector de la Figuerosa, 
etc.2S Negocia amb mitja Segarra, convertit cada vegada mes en un especulador i un rendista. L'administraci6 
del patrimoni familiar i els negocis a escala local i comarcal l' absorbeixen gairebe plenament. No sembla 
que tingui la brillantor d'actiu comerciant que possei:a son germa gran, les seves mires s6n menys amplies i 
mes properes, mes ran de terra. Mes «rurals». Les arrels «burgeses» i mercantivoles queden gradualment 
oblidades. 

L'any 1615, era c1avari ordinari del consell municipal de Cervera i va ser designat encarregat del 
lIibre major de la Taula de Canvi de la vila. EI sa1ari era escas i el nostre prohom va renunciar a exercir el 
segon carrec. L' any 1616, va ser paer, honor que va repetir els anys 1622, 1626 i 1634.26 

L'any 1618, els paers de Cervera van anar a veure la casa que en Joan Pau va fer nova -potser per 
a domiciliar-s'hi- «al costat de la botiga del blat que es al barri de St. Joan, y me an don ada franquesa de 
capella y deu lliures». La franquicia duraria deu anys.27 Les circumstancies familiars obligaven a espavilar­
se. El conflicte amb la cunyada encara devia coure. Per tot plegat, el patrimoni immobiliari local tenia cada 
cop mes motivat el nostre biografiat. 

A la fi, el 6- 10-1 622, va morir a Cervera la molesta cunyada Caterina de Saldarriaga, l' aragonesa 
vidua del seu germa gran Joan. Haviem deixat aquesta dona -potser la causant directa de moltes de les 
antigues discordies de la nissaga i un entrebanc per al matrimoni Folcras-Llebre- baralIant-se amb el Joan 
Pau uns anys abans. Al seu moment, potser va aconseguir una petita victoria legal. Pero aviat la seva situaci6 
personal va anar a menys. Segurament arraconada pel Joan Pau, hauria pogut viure sola i a1I1ada a Cervera, 
sense familiars que l' ajudessin. Tan desesperada estaria, que al final va haver de rec6rrer a I'home que l'havia 
perjudicada. A l'hora de fer el definitiu testament (30-9- 1622), la vidua Caterina nomena marmessor el seu 
cunyat Joan Pau -«donselI, senyor del ( ... ) lIoch y terme del Arenyo, en la ( ... ) vila de Cervera domiciliat»­
, i tan sols elI. Responsable absolut. El nostre protagonista degue imposar-li-ho. La religi6 devia ser l'unic 
con sol d'aquesta dona. Volia un gran enterrament i moltes misses per a la seva anima i la dels seus familiars 
difunts, inc1oent-ne una de setmanal perpetua. Va regular la qüesti6 religiosa de forma molt minuciosa. Nomes 
va fer dues petites deixes particulars: a una dona que l'havia atesa durant la seva malaltia (10 Il.) i a una 
criada francesa que tenia lIogada (5 LI.). 1 res mes. Cap familiar de sang no surt citat al seu lIarg testament. 
Tots els seus bens -violaris, censa1s, rendes, joies, etc.- els va donar al seu cunyat Joan Pau, a qui institui 
hereu universaL. Ho va fer perque «ma concientia mo acuse per ( ... ) que 10 que tinch y me resta de ma heretat 
ho herret de sa casa per mos drets y axi be per los bons serveys rebi del dit Illtre. Sor. Joan de folcras, defunct, 
mon marit, y per mirar per 10 honor del dit quondam mon marit, y perque 10 dit hereu meu cumple los debits 
y los lIegats axi pios com altres coses que 10 dit quondam mon marit dexa, lIega y ordena en son ultim y 
valido testament». Pero, a banda d'aixo, la vidua Caterina feia hereu son cunyat «per la bona obra me a feta 
de apportarmen en sa casa de sa propria habitatio, que yo tant desijiava, y vehentme desenparada de deutes 
y persones, y en malaltia tant grave, y misera de sustento huma». Aquestes frases semblen indicar que el 
Joan Pau, temps enrera, va evitar tot contacte familiar amb sa cunyada, de manera que aquesta dona degue 
acabar vivint en males condicions en una Cervera que li giraria l'esquena; en caure malalta, el Joan Pau 
degue «apiadar-se» d'elIa i la va acollir al seu domicili ... , pero a canvi que li dones tot el que posseıa. La 
Caterina no degue tenir alternativa. Tanmateix, no perdia de vista que son cunyat dificilment comp1iria la 
voluntat d'elIa i la del seu marit difunt, per l'odi comentat. Al testament -i eraja el tercer que feia-, İnsistia 99 

en les obligacions, tenia por que el Joan Pau no compHs el que havia de complir. Com que no se'n refiava, 
l'amenaçava que, si no feia el que havia de fer, els bens anirien als pobres de I'hospital de Cervera. Quan, 
tres setmanes despres de la mort de la dona, el testament va ser fet public pel notari, el Joan Pau dec1ara que 
d'acord, que acceptava ser I'hereu de la difunta, «en los pactes, modo y forma en dit son ultim testament se 
conte, y de compliro tot plasent al senyor com en elI se conte, ab beneffici empero de inventari, y no accedint 
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dita heretat de dita folcras ultra viros hereditaria, y en tal cas los drets seus sempre salvos e illessos, remanents 
del que aura pagat y li espectaran en dita heretat».28 La polemica fins l'ultim instant. 

Despres d'uns començaments incerts, ara la familia prosperava, les coses pintaven be. Finalment, 
l'ıiltima rival se n'havia anat. El Joan Pau ja no tenia qui el destorbes. Controlava tot el patrimoni i podia 
començar a pensar en altres estrategies. Santiago Alberti ha trobat que a mitjan 1623 va obtenir privilegi de 
cavaller (amb un bonic escut). 1 podia incrementar encara mes el poder de la nissaga a nivelllocal i comar­
ca!. 

ANYS DE MADURESA: AMBICIONS, PROBLEMES 1 TRISTESES 

1629. EI senyor de l' Arany6 ha estat pare per undecima vegada. Pero aixo ara ja no el deu motival' 
tant com una altra cosa: el casament del seu hereu Joan, un xicotot de tot just quinze anys. L'hereva dels 
senyorius de Montcortes, el Can6s, Clariana i la Goda, Magdalena de March i Moix6, ha quedat vidua. Cal 
aprofitar l' oportunitat, perque, a mes, la noia te problemes. 

Aquesta Magdalena era filla de l'inefable Baltasar Ausüıs de March, donzell, senyor d'aquells llocs, 
i d' Anna Maria Moix6. Son pare ja havia mort. La noia havia de ser molt jove, perque els seus pares van fer 
capftols el 2-12-1613. 29 Tindria, per tant, tambe uns quinze anys aquel1 1629. Malgrat la seva joventut, ja 
era vidua; a inst~mcies de sa mare, el seu primer marit havia estat Bartomeu Custodi Valles, if~fanz61l de 
Saragossa. Entre la classe alta catalana del XVII, era habitual casar els filIs joves, per establir aliances familiars 
profitoses i assegurar les successions; aqui en tenim un exemple pel'fecte. 

Uns anys enrera, Magdalena de March va ser casada amb el saragossa Bartomeu Custodi Valles 
practicament nena, segurament amb 12 anys. Sembla que ho va passar molt malament a la capital aragonesa 
amb el seu primer mal'it. Uns articles judicials posteriors, quan ja era casada de nou i tenia un plet amb una 
tal Caterina Guinea, ens informen que la Magdalena va ser forçada a firmar un acte de diposit de tots els 
seus bens a favor del seu marit Bartomeu Custodi (pel fet d'haver-hi aquest diposit, posteriorment hi hague 
aquell plet, perque no era clar que la Magdalena de March pogues passar sense traves legals tots els seus 
bens als Folcras). Hi hauria pogut haver amenaces sobre la nena perque firmes aquell diposit de bens, i l'autor 
d'aquestes amenaces hauria estat el seu propi marit Bartomeu. Aquest infanz6n saragossa es descrit com 
«un home terrible y de mala condisio», que tenia atemorida la Magdalena i «no la deyxave eyxir de casa ni 
menos volia que parlas ab persona alguna». La nena no hauria rebut «diner algu del dit deposit, per quant 
tots entraren en ma y poder del dit primer marit seu»; i es veia tan amenaçada, que «firmava qualssevol 
obligacions y actes que son marit volgues, sens gosar contradirli per ser de tant poca edat».30 

Ala vista d' aquest traumatic primer matrimoni, la seva rapida vidui:tat degue sel' una benedicci6 del 
ee!. En aquesta situaci6, no sembla que la jove Magdalena hagues d'experimental' aquell 1629 gaires ganes 
de casar-se de nou. Pero no va tenil' eleeci6. Amb el seu patrimoni en mala situaci6, una mare delerosa 
d'aconseguir diners (que Joan Pau de Folcdıs oferia generosament), menor d'edat com era, va haver de claudicar 
a les pressions. 1 potser, al capdavall, va acceptar aquelles noves nıipcies amb una certa il.lusi6: tornaria a la 
seva Segarra, deixaria enrera aquella angoixant Saragossa on tant hauria pogut patir, el seu marit seria jove 
com ella. LNo era aquest un panorama esperançador? 

Els dos adolescents, Joan de Folcras, donzell, i Magdalena de March, van fer els capitols matl'imonials 
al castell de Montcortes el diumenge 22 de juliol de 1629. Els tractes, pero, eren clarament obra dels seus 
pares Joan Pau i Anna Maria, que van utilitzar els fills per dur a terme les estrategies que els beneficiaven. 
EI Joan Pau guanyava terres i una altra senyoria; l' Anna Maria aconseguia diners, salvava el patl'imoni dels 
March i deixava la seva filla ben casada a Cervera. EIs dos hi sortien guanyant; els fills, a complir la seva 
voluntat. 

La mare de la noia, un cop vidua del Sr. Baltasar Ausias de March, s'havia maridat amb un Valles (i 
potser al seu moment havia fet casar sa filla amb un filI d' aquest). EIs bens dels March devien sel'-li un 
problema. Les possessions de la familia Mareh eren importants, pero la casa estava fortament endeutada i 
necessitava urgentment un bal6 d' oxigen. EI Joan Pau va veure l' oportunitat i va casar el seu fill amb l'hereva 
March, per entrar en el patrimoni d' aquesta. A canvi, els Folcras aportarien els seus diners i salvarien la 
casa March de la ruina. 
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La n Cıv i a va aponar en dot tots els seus bens. La mare. An na Maria. reb ri a 5.000 lI iurcs de la scva 
filla , segurament a canvi de renunciar als seus drets d' usufructuaria i a futures ex igencies sobre el pa trimoni. 
La casa March dev ia pensions de censals i violari s i potser encara teni a altres deu tes: a mes, necess itava fel' 
obres i nıill o res al easte ii de Montcones, a una casa de Barcelona, i al molf i heret a ı que posse'ı'a a Arge nı on a 
(e l Ma res nıe). Tot aixo ho paga ri en els Fo lcras. I encara nıes: pare i fi ll \luirien els censals i violaris ca rrega ı s 
sobre els bens dels March. La nCı v i a Magdal ena assegurava als Folcras que els se rien reıornats ıo ı s els diners 
es nıerça t s per aq u es ı s concep ı es en cas que hi hagues restituci6 de doı. Conı a gara nıi a de tots els pagaments. 
Joan Pau de Folcras i el seu fi\l Joan rebien el lI oc i te rnıe del Can6s (no confondre amb la quadra que ja 
tenien) i I ' h e re t a ı d' Argenıo n a. Si la Magdalena 0 a l g Cı de la seva famflia tornava als Folcras tots els dincrs 
es nıe rça t s en nom seu. aq uests hauri en de retornar-li el Can6s i I ' he re ı a ı d ' Argen ıon a. Des d'aque\l maıe i x 
monıent , la Magdal ena obligava tots els seus bens per tal d' anar ı ornanı als Folcras els diners que e\l s gas ı arien 
per \luir censals i violari s carregats sobre el patrimoni dels M a rc h , ıı 

I ja ı e nim el Joan Pau convertit t anıbe en senyor del Can6s i conıro l a nı indirec tament Montcorte , 
Clari ana i la Goda. La jugada li hav ia sorti! cara, pero la seva posici6 d' indi vidu poder6s a esca la comarcal 
s' hav ia vist molt reforçada. Mare i fi \l a March e van recolzar sense man ies en la bossa del SI'. Joan Pau. 
que va havel' de ı e nir cura de ı o ı per fer aque\l a boda. Va havel' de pagar el v iaıge de la Sra . Magdal ena de 101 

Saragossa a L1 eida i. despres. de L1 eida a Monıcortes ; aquests v i a ı ges. feıs duranı els prinıers quinze dies de 
ju liol de 1629. van costar un bon grapa ı de \liures. Tanıbe les pensions cen sa li s ı es que va pagar en n onı de 
la seva nora . La despesa nıes grossa. pero, va ser la de les 5.000 \liures que es van ha ver de donar a L' Anna 
Mari a Moix6J2 Hi havia moltes a lıres despeses a feI'. L. a me a mes, aque\l patrimoni dels March no era gra 
net, perque es tava ob li ga ı per un d ipos iı que la Magdalena de March va firm ar un s anys abans a favo r del 



seu primer marit i de la famflia d'aquest; aixo va desembocar en un plet, arran del casament de la noia amb 
el jove Fo1cras. Aquest plet va portar noves despeses i maldecaps al Sr. Joan Pau, mes la inquietud afegida 
de no saber com acabaria tot plegat. EIs riscos economics inherents a aquell casori, doncs, havien estat grans. 
Pero el senyor de l' Arany6 els va afrontar sense dubtar-ho massa, perque devia ca1cular que, al capdavall, i 
a desgrat de tots els embolics i problemes, hi havia mes a guanyar que a perdre. D' entrada, els ingressos de 
les hisendes i dels senyorius. Era que1com prou llaminer. 1, per mirar de girar la cosa a favor seu, va obtenir 
unes lletres absolutories de la cort ec1esiastica de Solsona, que concedien absoluci6 a la Magdalena de March 
del jurament que va prestar uns anys enrera en l' acte del diposit patrimonial. La sentencia d' aquell plet con­
tra la Sra. Caterina Guinea va ser en primera instancia negativa per als Fo1cras-March, pero el Sr. Joan Pau 
va apel.lar, pretenent que aquella dona havia de restituir «las sumas y cantitats per ella exigides y cobrades 
en virtut de dita sentencia».33 

EI 20-4-1630, el seu fiU Joan i sa muller Magdalena, que vivien a Cervera, designaven Joan Pau de 
Fo1cras procurador.34 Ho van haver de fer aixf perque els dos eren menors d'edat i, segurament tambe, per 
exigencies del plet que el jove matrimoni duia contra Caterina Guinea. D'aquesta manera, el Sr. Joan Pau 
quedava confirmat com a ple gestor dels bens dels March. Ell seria qui controlaria totes les terres i totes les 
rendes. 

L' administraci6 que el nostre biografiat va fer d' aquests bens sembla que resulta bastant poıemica. 
Aquell patrimoni era ple de deutes i problemes i el senyor de l' Arany6 es devia dir que calia tirar pel dret. 
Prou va cobrar els delmes, censos, qufsties i emoluments de Montcortes, el Can6s, Clariana i la Goda ja des 
del mateix 1629, pero les despeses dels censals i el control de 1'heretat d' Argentona devien tenir-Io atabalat. 
Durant els anys 1630 i 1631, va vendre a censal diverses finques i vinyes de 1'heretat d'Argentona per un 
valor global de 1.107 lliures, a mes d'una casa que els March tenien a Barcelona, al cap del carrer de Santa 
Anna, casa que compra per 60 lliures el prevere Rafael Oliveres. Les finques d' Argentona venudes a censal 
van ser comprades per diverses persones de Matar6 i Argentona: vfdues, pagesos, un ferrer, un notari, un 
mestre de cases. En total, les pensions dels censals carregats sobre les finques sumaven 107 lliures anuals 
(mes un petit pagament en especie: alls i cigrons). No content amb aixo, el Joan Pau arrenda tres feixes de 
terra de la mateixa heretat d' Argentona; aquests arrendaments, sumats, donaven 13 lliures i 10 sous l' any. 35 
L' estrategia del prohom cerverf es c1ara: amb el patrimoni llunya, res de despendre-hi diners ni tenir enrenous 
portant-Io; assentar-Io en altres mans i treure'n ingressos facils. EI seu sentit practic, pero, potser no va agradar 
a la seva nora Magdalena, que devia veure amb preocupaci6 que el seu sogre es prenia moltes llicencies 
amb els bens dels March. 

Mentrestant, la dona del Joan Pau seguia infantant. EI 4-1-1631, va tenir un nen que va ser batejat 
per Reis i li van posar els noms de J osep, Gaspar, Me1cior i Baltasar. Aquest petit va n€İxer a Montcortes i 
va ser batejat tambe allf. EI padrf va ser un Francesc de Sant Martf; la padrina, Magdalena de March, la nora 
del Sr. Joan Pau. EI menut va morir un any i mig despres, el 6-9-1632. Encara va parir una ıiltima criatura, 
la Francesca Llebre: una nena, que va neixer el 31-12-1632 i va ser batejada el mateix dia. EIs padrins van 
ser els seus germanets Agusti i Teresa.36 

Amb uns fiUs que anaven creixent i diversos senyorius per administrar, el Sr. Joan Pau devia anar 
bastant ocupat. L'etapa 1629-31 no fou gens bona i les coses de la famflia es van torcer sobtadament. Pero 
les activitats del prohom cerverf no van parar en cap cas. Fent el cor fort davant els nous problemes, el nostre 
biografiat va seguir amb els seus negocis locals i comarcals. Durant els anys '30, el trobem tan actiu com 
sempre, tractant amb tothom, interessant-se bastant per qüestions ramaderes, movent-se entre rendes, censals, 
inversions, acords economics, hisendes que calia gestionar, pagaments que s'anaven amuntegant. La manio­
bra del 1629 ara passava factura, pero ja no es podia renunciar a la projecci6 que havia donat a la nissaga. 

102 Amb els vells negocis i amb els nous, nomes una postura servia: no defallir. Hi anaya l' orgull de la casa i el 
prestigi personal. 

El 22-10-163 1, el Sr. Joan Pau era al Can6s per arranjar un deute de 85 lliures amb els jurats d' aquell 
poble (del qual aleshores era senyor). Aquell any, els jurats canosins eren Pere Llorenç i Joan Serra. El poble 
havia pagat: 

a) 45 lliures a Joan Fuster, mercader de Cervera, per tres pensions -dels anys 1628, 1629 i 1630-



d'un violari de 105 lliures de preu i 15 lliures anuals de pensi6 que era carregat sobre Magdalena de March 
(la qual en aquell mateix moment acabava de quedar vfdua del jove Folcras); 

b) 10 lliures a un tal Prous, pages de Segura, per la pensi6 de 1'any 1630 d'un censal que tambe era 
carregat sobre Magdalena de March; 

c) 5 lliures a un tal ViI ar, pages de Montoliu, per la pensi6 de l'any 1630 d'un altre censal tambe 
carregat sobre Magdalena de March; 

d) 10 lliures per les despeses de l'exacci6 i recuperaci6 de les dites pensions; 
e) 15 lliures que es van haver de pagar en relaci6 a l' onze dels fruits del terme del Can6s de l' any 

1629. 
El Sr.' Joan Pau, potser just de diners en aquell moment, no va pagar totes aquelles 85 lliures als 

jurats del Can6s, sin6 que va fer amb ells els següents tractes: 1) pagaria, en nom del poble, ala comunitat 
de preveres de Cervera, 60 lliures per la pensi6 de l' any 1632 d'un censal que el Can6s feia a aquella comunitat; 
2) 15 lliures mes les pagaria als jurats canosins per Santa Maria d' Agost de 1632; 3) les 10 lliures restants 
les pagaria aleshores mateix. Si els tractes no eren complerts pel Sr. Joan Pau, els jurats i el batlle del Can6s 
-que llavors era Antoni Vendrell- tindrien facultat de cobrar aquells diners sobre els delmes, censos i qufsties 
del poble, que rebia el Folcras com a senyor que n'era. 1, de cara al futur, el nostre prohom es comprometia 
a pagar puntualment els censals i el violari tal com era la seva obligaci6, mentre fos senyor del Can6s.37 El 
patrimoni de la Magdalena de March era una cosa enverinada, una inesgotable font de problemes i despeses; 
ho veiem a cada pas. 

L'any 1632, Joan Pau de Folcras va arrendar els fems i el corral del Cap Corral de la seva vila.38 El 
23-6-1 634, va vendre a Gili Bonet, de Concabella, les herbes del Can6s i de l' Arany6, per un preu de 90 
lliures, a pagar en dos terminis; el Bonet hauria de tenir als seus ramats 10 0 12 cabres del Joan Pau, que 
serien arrendades pel ramader. El maig de 1636, va vendre al mateix Bonet les herbes de l' Arany6, per un 
any i un preu de 33 lliures. 39 

L'any 1634, com ja hem dit, el nostre biografiat torna a ser paer. Potser per aquest motiu, va fer 
obres a casa seva. El 20 d'octubre de 1634, encarrega a preu fet una escala de pedra picada, per 15 lliures. 
Els esglaons haurien de ser tots d'una peça. El manobre l'hauria de posar el1.40 

En unes altres circumstancies, aquells tractes de ramaderia, aquelles obres i aquell carrec 1'haurien 
omplert d'il.lusi6. Aleshores, pen), ja no devia ser aixf. Les desgracies familiars havien colpejat amb força 
el senyor de l'Arany6. Es trobava en la cinquantena d'anys. La vida s'havia tornat agra, fins cruel. Tot era 
problemes, maldecaps, negocis que no podien ser deixats de banda. I una sensaci6 d'impotencia davant el 
feixuc caire que havien pres els esdeveniments. Des de 1631, les coses havien empitjorat rapidament. Els 
imponderables familiars van girar-se contra el Sr. Joan Pau i aquest es va trobar que la nissaga i el patrimoni 
que havia construi't amb tanta dedicaci6 començaven a trontollar. I es que la nova decada va ser desgraciada 
per als Folcras, que van sofrir una serie de defuncions sobtades que van debilitar la solidesa de la famflia. Ja 
hem vist la mort d'un nen d'un any el 1632 i la mort de la Teresa -d'onze anys- a Vallbona el 1634. Les 
morts greus, tanmateix, van ser unes altres. 

La mes traumatica va tenir lloc l'octubre de 1631, quan traspassa de mort natural el fill gran, Joan, 
amb la qual cosa les senyories de Montcortes, el Can6s, Clariana i la Goda començaven a allunyar-se. El 
xicot va morir molt jove i sembla que no va deixar fills. La nora va manifestar ben aviat el seu desig de 
deslligar-se dels FolCras. El Sr. Joan Pau va haver de preparar-se per a una nova tongada de problemes legals. 

Les despeses es presentaven per tot arreu. Fins i tot, dintre de la famflia. Calia començar a preparar 
el futur dels altres fills. Tot venia alhora. Pero no es podia renunciar a la posici6 adquirida. 1, logicament, en 
Joan Pau no va estar-se de prendre decisions. A la seva filla Angela, encara adolescent, la va casar amb el 
doctor en Drets de Cervera Francesc Montaner. La boda se celebra el 5-2-1633 a l'esglesia de Verg6s. El 103 

dot aportat fou de 2.000 lliures. Aquells diners haurien anat molt be a la casa, pero l' aliança amb els Montaner 
podia ser profitosa en un futur immediat, davant els conflictes legals que encerclaven els Folcras. 

Una nova martellada estava reservada al nostre protagonista. El 7-5-1633, va morir la seva dona, 
aquella Francesca Llebre que tan be s'havia portat com a procreadora. La mestressa deixava una notable 
descendencia, pero ella no va poder gaudir-la en exces.41 Va ser una mort trista, ocorreguda en un moment 



en que el Sr. Joan Pau, portes endins, mes necessitat estaria de suport i companyia. 
Es facil detectar que els anys 1631-34 van sel' molt do10rosos, autenticament desgraciats per al nostre 

prohom. La perdua del fill gran, de la dona, de la seva filleta Teresa, sense poder retenir al seu costat l' Angela, 
encalçat per despeses importants ... Per si tot plegat no fos suficient, encara va havel' de fel' front a un disgust 
suplementari: la maniobra de la seva nora Magdalena de March. 1 aquell afer no va sel' precisament el mes 
facil de suportar. 

Uns pocs anys enrera, el Sr. Joan Pau degue creure que tenia aquesta noia dominada. Pero es va 
equivocar si va considerar-la docil. La Sra. Magdalena havia apres de la vida. La jove dama devia guardar 
rancunia al seu sogre Folcras per la maniobra de contro1 sobre els b€ns dels March i la forma com aquests 
van ser portats. 1 ara va afanyar-se a escoltar altres ofertes per deslligar-se rapidament d' aquell home tan 
egoista i calculador. El 1632, a la primeria de1 mes de setembre, es va casar amb Rafael Moix6, un doctor 
en Drets de Cervera que segurament tenia algun parentiu amb e11a. Podria sel' que entre els Moix6 i els Folcras 
hi hagues alguna rivalitat previa. El que si que es c1ar es que aleshores els Moix6 foren els qui s'aprofitaren 
de la vidui'tat de la Sra. Magdalena i dels persistents problemes dels March. Van «caçar» la nova oportunitat 
al vol, ni que aixo els suposes un grapat de despeses i maldecaps. 1 la noia sens dubte es va deixar «caçar» 
ben de gust, per tal de capgirar la situaci6. Per dir-ho amb altres paraules: l'any 1632, Rafael Moix6 va fer, 
basicament, la mateixa maniobra ideada pel Joan Pau de Folcras 1'any 1629 (nomes que amb una nuvia ja 
mes experimentada). 1 no li importa gens havel' d'enfrontar-se amb aquest. 

La disputa es va centrar, a partir d' aque11 moment, en els b€ns dels March i en els diners que havia 
de rebre el Sr. Joan Pau de Folcras segons els acords del 1629. No hi va havel' concordia possible. El plet va 
sel' inevitable. El matrimoni Moix6-March volia controlar totes les possessions dels March, inc10sa la de! 
Can6s, i el Joan Pau no volia renunciar al senyoriu d' aquest poble mentre no recuperes tots els diners que 
havia despes en nom dels March. Pero el Dr. Moix6 i la Sra. Magdalena al.legaven que el Folcras no havia 
pagat tots els censals, violaris i deutes dels March com era la seva obligaci6, els creditors s'havien mogut i 
va havel' de sel' Rafael Moix6 qui pagues tot a110 a partir de 1632. Alguns dels creditors eren: Cecılia d'Icard 
(150 lliures l'any per dues pensions); el Dr. MagueroIa del Reial Consell i el seu fill (100 ıı.l'any); un convcnt 
de monges de Barcelona (95 11., 16 s. i 7 d. I'any); Jeronima Tersa, monja del monestir de Montesion de 
Barcelona (90 11. l'any); Francesc de Gilabert (65 11. l'any); el convent de les monges dels Angels (45 11. 
1'any per dues pensions); Violant Farrer (100 iL. l'any durant la seva vida); la comunitat de preveres de San­
ta Maria del Mal' de Barcelona. A mes, el flamant matrimoni Moix6-March reclamava els diners que el Joan 
Pau havia fet en vendre i arrendar els b€ns dels March a Argentona i Barcelona. 1 no so18 aixo. Volien cls 
mes de 50 ducats que el Sr. Folcras va fel' venent una partida de 11enya dels boscos de Montcortes a uns 
teulers biscaıns, i aixo per no parlar d'una a1tra partida de llenya que es va quedar i que era dels mateixos 
boscos; el Joan Pau havia fet ta11ar aquesta llenya despres de la mort del seu filı. Entre juliol de 1629 i oc­
tubre de 1631, els Folcras van tenir molt abandonades 1es vinyes i 1'heretat de Montcortes i el nou matrimoni 
Moix6-March estimava que aquest deteriorament equivalia a mes de 100 ducats, que el senyor de l' Arany6 
havia de pagar. Pero, sobretot, els Moix6-March volien el Can6s, la principal pedra de la discordia; la seva 
demandajudicial d'octubre de 1633 indica: «Deu esser comdemnat Dit Joan Pau De folcras en aver de Dexar 
la possessio del Dit lloch y terme Del Canos, que injustament rete, y restituida en sa prestina possetio De 
aquel Dita magdalena moxo y auzias De march, y, per ella, misser raphaell moxo, Dr. en drets, llur marit».42 

Una cascada de problemes queia sobre el Sr. Joan Pau. L'any 1633, els compradors i arrendataris de 
les finques d' Argentona es van negar a pagar-li les pensions, al.legant que el mes de novembre de 1632 
Rafael Moix6, nou marit de la propietaria Magdalena de March, va prendre possessi6 dels bens com a usufructuaıi 
i procurador, i fou ell qui exigi el cobrament d' aquelles rendes. El Sr. Folcras es va pujar per les parets cn 

104 saber allo i demanda aquelles persones del Maresme acusant-les de moroses. Les seves exigencies van fel' 
reaccionar aquells particulars, els quals l' any 1634 van llogar advocat i van adreçar un memorial al veguer 
de Barcelona justificant-se d'haver pagat al Moix6 i de no haver-ho fet al Folcras, i demanant lletres de 
sobreseıment contra els reclams interposats pel Joan Pau. La cort del veguer va concedir aquelles lletres de 
sobrese'iment el 9 de maig de 1634.43 

L' embolic era important. E1 Rafael Moix6 havia preparat be la seva estrategia i el senyor de l' Arany6 
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veia ara qücs ti onades totes les seves ac tuac ions anteri ors. Pero en una cosa podi a parar fort: a retenir el 
Can6s. Ma lgrat C1S es forços dels Moix6-March, senıbl a que Joan Pau de Folcras va conserva r la plena senyoria 
sobre aquest poble. Els altres senyorius, aixo Si, van escapar del scu control irremeiablement i van anar a 
parar a mans dels Moix6, quc es van convertir en una de les famfli es prcdonıin a nt s a Cervera (i el seu cap 
visibl e, Rafae L. en una au tenti ca personalitat polltica).44 Convindri a ac larir, d'altra banda, que va passar amb 
tots aq uell s diners que el nı a trinıo ni Moix6- March rec l a nı ava al Joan Pau. 0 he fet un seguime nı del plet, 
tema que nı e re i xe ri a un estud i indi vidualitzat. 

Moltes coses es van capolar en la vida del nostre biografi at a 163 1-34. Les c ircunıst anc i es e confabularcn 
per tirar-li per terra les passades anıbi c i on s i quas i I' obra d' una vida. Es degue sentir sol i tra'ı't despres d'aquells 
anys tan dul' per a la seva ni ssaga. Per sorı, Deu va estrenyer, pero no va ofegar. Els nens petit van sobrev iure. 
la casa no va a rru 'ı'nar-se i la successi6 va quallar. Aixo Si, les ex pectati ves de vitalitat fa nıi li a r. poder i bri ll antor 
de vetll ades entre 1622 i 1631 van havel' de se l' oblidades. 

EL DESEN LLAÇ 

Elnostre pro t agoni s ıa es va refu giar en els seus Il oguers, les sevcs terres, els seus tractes pec uari s i 105 

els seus prestecs. En definiti va, en la vida gri s de rend ista rural i negoc iant conı a rca l. desgastat per la vida i 
les c irc unı s t a n c i es adverses dels darrers anys. 

Per destacar quelcom, direm que l' Ii de nıarç de 1636. va donar a Il ogucr la casa del costat per tres 
an ys a un corder. EI preu total del Iloguer: 27 lliures, a ra6 de 9 per any. En el fuıur. Agu s t ı de Folcrüs, el 
successor, va seguir Il oga nı aquell a casa.45 
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Aquell any 1636, en Joan Pau compra 30 quarteres de blat a la Fuliola (que valien 46 lliures i 10 
sous) per a una altra persona. EI nostre biografiat va deixar bastant blat a deute la tardor de 1636, a vegades 
enviant-Io ben lluny.46 

Al costat de les trafiques cerealistes, la permanent atenci6 als temes ramaders, ben importants en la 
vida del polemic prohom durant els anys de la seva maduresa. EI novembre de 1636, deixa 83 ovelles al 
batlle de Verg6s Guerrejat, a mig guany; foren avaluades en 124lliures i 10 sous. EI 2 de desembre de 1636, 
vengue les herbes del Can6s -d' aquell Can6s pel qual havia lluitat tant- a Miquel Dalmasses d'Igualada.47 

Aleshores va emmalaltir el Sr. Joan Pau. La cosa evoluciona rapidament a pitjor i l'home va fer testament 
a Barcelona, on havia anat, el dia 23 de febrer de 1637. En la seva dedaraci6 d'ultimes voluntats, es titulava 
«donzell» i senyor de l' Arany6 i del Can6s, a mes de la carlania d' Anglesola. Volia ser enterrat a Cervera. A 
cada un dels seus cabalers, Isidre, Bernat i Francesc, els deixava 2.000 lliures en concepte de llegftima, pero 
nomes en rebrien 1.000 si es posaven en religi6 (i llavors encara n'haurien de tornar 500 a l'hereu). Instituıa 
hereu el que aleshores era el seu primogenit, Agustf, a qui designava com a mercader. La llista deIs marmessors 
era bastant amplia, provant els bons contactes que encara tenia el Sr. Joan Pau; a banda del seu fill Agustf, 
de la seva filla Angela i del seu gendre Francesc Montaner, va designar marmessors la seva sogra Joana 
(vfdua), eI doctor en Lleis Jaume Josep Llebre, eI noble Francesc Meca (habitant de Barcelona), els ciutadans 
honrats Agustf Peixau i Llufs Massart, i Jaume Fontanillas, mercader i ciutada de Barcelona.4H 

EI nostre biografiat va morir pocs dies despres, a Ies acaballes de febrer, tal com ha trobat Santiago 
Albertf. Dos documents del maig i del juny de 1637 tambe confirmen que aleshores ja era mort. 49 Traspassa, 
per tant, amb uns 53 anys -any mes, any menys-. Sense ser dilatada, la seva vida havia estat de llargada 
acceptable (a escala d' aq uella epoca, es dar; i a escala de la seva propia famflia, on la mort prematura de la 
gent s'havia fet la norma habitual durant els primers anys d'aquell segle). Sobretot, havia estat una vida 
intensa i «moguda», molt marcada per les circumstancies i per una notable empremta personal. En morir, 
deixava la casa bastant ben assentada, pero no precisament en eI seu millor moment. Quan aquell hivern de 
1637 eI seu hereu Agustf es va convertir en eı titular de la famflia, tenia nomes 17 anys. Un pel jove per a 
una responsabilitat aixi. EIs documents indiquen que eI xİcot no va començar a portar els afers economics 
de cal Fo1cras fins l' any següent. 

L' Agustf era voluntari6s i va saber estar al seu lloc, assegurant d' aquesta manera el futur immediat 
de la nissaga. Tambe, el seu do mini sobre l' Arany6. De moment, la possessi6 del Can6s va continuar a les 
seves mans, pero uns anys despres eI senyoriu del Can6s va acabar anant igualment als Moix6. EI successor 
del Joan Pau encara constava com a senyor del Can6s l'any 1640,50 pero a 1659 ja hi trobem de titulars eI 
matrimoni Rafael de Moix6 - Magdalena de March. Aquests havien fet lluıci6 i quitaci6 a Agustf de Folcras 
dellloc i terme del Can6s, i entre el 25 de maig i eI 5 de setembre de 1659 van realitzar eI capbreu d' aquell 
poble, rebent les confessions de cada un dels possessors; aquells actes es van celebrar al castell de Montcortes 
i degueren suposar per al doctor Moix6 i la senyora Magdalena una satisfacci6 ben patent. 51 EI vell somni 
del nostre biografiat -que els Fo1cras dominessin totes les senyories dels March- no va ser finalment possible 
en cap sentit. Ni el Can6s no va poder ser conservat. EI poder de la nissaga es reduf al domini senyoriaI 
deixat pel Joan l'any 1607. Les circumstancies van impedir que el Joan Pau pogues engrandir aquesta faceta 
patrimonial. Prou ho va intentar, pero en eI balanç final deI proces van pesar mes les adversitats i no va 
poder igualar I'hit deI seu germa gran, de vida mes curta pero amb resultats economics mes patents. Grandeses 
i miseries deIs personatges de Ies antigues estirps segarrenques. 



1 El fons documental dels Pedrolo guarda referencies dels FoJcras perque les dues faınılies van emparentar a la fi del XVII, mitjançant 
el casament de Jerônima de FoJcras (neta del Joan Pau) amb Antoni de Pedrolo. Aquest fet Ya Yincular els Pedrolo amb la senyoria 
de l' Arany6. Sobre els FoJcras i els Pedrolo, una recent sfntesi a GARCfA, XaYier: «"Pedrolos" de Pedrolo», Nova Tarrega, 
nums. 2.554 i 2.555, 18 i 25 de juny de 1994. Sobretot, perô, cal consultar ALBERTf, Santiago: «Esquema histôric del llinatge 
Pedrolo», en aquest mateix numero de la reYista Urtx. 

2 SALES, Nuria: Senyors bandolers, miquelets i botiflers, Barcelona, Empuries, 1984, pp. 13-20,43-46,61-64,75-83. LLADONOSA, 
Josep: El bandolerisme a la Catalunya occidental (1473-1616), Barcelona, Rafael Dalmau Editor, «E.H.», 164, 1972, sobretot 
pp. 39-62. TORRES, XaYier: «Les Jluites de nyerros i cadeJls a la Catalunya del segle XVII (1590-1640): un assaig d'interpretaci6», 
Pedralbes, num. 12, 1992, pp. 171-199. PLANES, Josep M.: «Primer esborrany sobre la histôria d'una famflia targarina dels 
segles XV-XVII: els Ponces», Urtx, num. 4, 1992, pp. 89-106. 

3 AHCT, fons patrimonial de la famflia Pedrolo (FPFP en endavant), c. 4, document del lligall 21. Es tracta d'una copia notarial 
feta eI17-10-1635. Cal consultar tambe el testament de la Magdalena menor (1595), lligall 19. 

4 AHCT, FPFP, Demostraci6n legal ... de la caslanıa de Anglesola ... Es tracta d'un llibre impres (a Barcelona, el 1818) com a suport 
documental d' un plet que hi havia entaulat. Vid., pagines fınals. A la fi del segle XVI, Xavier Torres detecta com a important 
personatge del bandol dels nyerros ala Catalunya central un Miquel Calders, senyor de Segur. Art. cit., pag. 180. 

5 AHCT, FPFP, c. 4, documents dels lligalls 18 i 19. El testament el coneixem per una côpia notarial posterior. El testador era 
confrare de la confraria de Sant Nicolau de Cervera. 

6 AHCT, FPFP, c. 4, documents dels lligalls 18 i 19. Llibre major de Joan Folcras (menor), foli sense numeraci6. Es van casar a 
les 10 de la nit, a Cervera, ala casa del preyere Joan Merol. Els esposa el rector de Ceryera, Francesc Cots, que tambe va fer els 
capftols matrimonials. L'any 1569, el pare de la nuvia, Pedro de Saldarriaga, havia fet testament a Saragossa. Aleshores la Caterina 
ja era nada. Aquest testament va ser fet en pergamf. AHCT, FPFP, c. 4, lligaJl 19. 

7 Ho sabem pel testament del nuYi, fet uns anys despres. Al seu moment, el nuyi anota: «portantme la dila Sra. en dot tot 10 que a 
ella en çaragossa ni altra part li pertanyerie, ara ni per ningun temps». AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Folcras (menor), foli 
sense numerar. Promesa molt yaga, que, en tot cas, despres no Ya resultar res de concret. 

8 La Caterina de Saldarriaga no era catalana, segurament era mes gran que el nuYi, no aportava cap dot concret... 

9 AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 19. 

10 AHCT, FPFP, Demostraci6n legal... de la caslanıa de Anglesola ... , pagines finals. 

" AHCT, FPFP, c. 4, documents dellligall 5. Aquest Francesc de Gilabert estaya molt posat en lluites bandoleres i era un dels 
puntals forts dels nyerros a les terres de Ponent. Torres, art. cit., pp. 179-180. Personatge poder6s i cultivat, Francesc de Gilabert 
va ser paer de Lleida, erudit, jurista, escriptor d' anomenada i ... cayaller turbulent, força barrejat en bandols i introduit en l' alta 
polftica catalana. L' any 1616, era diputat de la Generalitat. Llavors era senyor de Tudela, la Vansa, la Sentiu, Orriols, carla d' Albelda 
i d'Ager. LLADONOSA, Josep: Historia de Lleida, Tarrega, Camps Calmet Editor, 1974, yolum II, pp. 251, 311, 339, 350, 358, 
380,381,436,442. 

12 AHCT, FPFP, Llibre registre de la correspondencia de la casa Folcras (1595-1616), carta del 14-10-1599. Els destacats s6n 
meus. 

13 AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 18. 

1. LLOBET, Josep M.: La «Taula de Canvi» de Cervera y su entorno socio-econ6mico (1599-1715), Lleida, lEI, 1985, pp. 141, 
153, 174, 206, 214. 

15 AHCT, FPFP, Llibre registre de la correspondencia de la casa Folcras (1595-1616), carta del 23-1-1606. 

16 AHCT, FPFP, Llibre registre de la correspondencia de la casa Folcras (1595-1616), cartes del febrer de 1606 (a les enYiades a 
Flandes, no hi consta el dia). A Flandes, les cartes s'enyien a Lismundi (0 Cismundis, 0 Dismundi). 

17 AHCT, FPFP, Llibre registre de la correspondimcia ... , memorial fet el 20-2-1606. 

18 En un document de l' 1 d'abril de 1607, perô, designen el Joan Pau com a «militis» i diuen que es «in Regno Flandrie residentis». 
AHCT, FPFP, c. 4, document del Jligall 18. 

19 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligall 19. Entre els testimonis d'aquest testament hi ha Joan Orenga, «carla de Anglesola». 
Perô aqueJla carlania ja era tota dels FoJcras, sembla ... Potser aquell Orenga feia aleshores d' administrador. Un dels marmessors 
era Joan Caminet, preyere, oncle del testador. Els Jligams amb la famflia de la mare, com yeiem, continuayen. 

20 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligaJl 19. Es tracta d'una certificaci6 testamentaria de l'any 1817, que recuJl la Cıausula de 
nomenament d'hereu. 

21 El Joan Pau primer Ya donar paraula de casament a Santa Maria del Mar, i aquell mateix dia yan ser donades les paraules a la 
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casa del Dr. Llorenç Jover, de l' Audiencia. EI casament es va fer a la casa dels Llebre, entre 4 i 5 de la tarda. Els va casar Joan 
Caminet, oncle del Joan Pau. La nuvia tenia un cosf que es deia Agustf Peixau. Aquest personatge potser es el mateix que va ser 
senyor de la Morana i que l'any 1631 estava casat amb una Dorotea i tenien un gros censal carregat sobre el pob\c de Puigverd 
de Si6. Vid. PLANES, Josep M.: «La duresa del censal: Puigverd, segles XVII-XVIII», separata de Nova Ta rrega , ı 994, pag. 10. 
Els Peixau (0 Pexau) de Barcelona, mercaders durant el XVI, eren ja ciutadans honrats a començament del segle XVII. 

22 AHCT, FPFP, c. 4, Llibre major de Joan Pau de Folcras, folis 2-4. 

23 AHCT, FPFP, c. 4, lligall 20, document 3. 

24 Aquest Agustf, tot i ser cabaler, va ser temps a venir l'hereu de la casa. Al seu bateig, el padrf fou Agustf Peixau, senyor de la 
Morana. 

25 AHCT, FPFP, documents diversos d'una capsa amb variada documentaci6 de petit format. Llibre major de Joan Puu de Folcrııs, 
in exfenso. 

26 Llobet, op. cit., pp. 157, 158, 172, 176 i 231. 

27 AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Pau de Folcras, foli previ. 

2H AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 19. EI testament ens precisa on era la casa que aleshores habitava el Joan Pau de Folcras: 
«devant les cases de Sanct Bernat del orde de Stes. Creus en la vila de Cervera». 

29 PLANES, Josep M.: «Faını1ies senyorials dels Plans de Si6 durant els segles XVII i XVIII. Unes breus aportacions», Moııografies, 
num. 4, separata de Coses Nostres, desembre de 1993, pp. 13-14. La mare, una Moix6, provenia de Saragossa. 

30 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligal 13. 

31 AHCT, FPFP, c. 4, document del11igall 21. Es tracta d'una copia notarial dels principals acords d'aquells capftols matrimonials. 

32 AHCT, FPFP, Llibre major de Joaıı Pau de Folcras, foli 66. El viatge de Saragossa a Lleida es va fer amb cotxe. El de Lleida a 
Montcortes, amb dues mules -car la Sra. Magdalena viatjava amb una criada- i un fadd; va caldre pagar tambe el viatge de 
tornada a Lleida de les dues mules i el fadrL La concordia economica entre la Sra. Magdalena i sa mare es va fer a Lleida el 13 
o 14 de juliol de 1629. 

33 AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 13, citat. 

34 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligall 25. 

35 AHCT, FPFP, c. 4, documents del lligall 13. 

36 AHCT, FPFP, c. 4, documents dellligall 18. Aquesta Teresa es la que va morir l'any 1634 a Vallbona. 

37 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligall 13. EIs testimonis d'aquest acte notarial van ser Joan Nuix, doctor en Drets, prevere i 
beneficiat de l'esglesia major de Cervera; i Felip Mora, pages de Montcortes. EI notari, el burges cerverf Rafael Joan Montaner, 
que va cobrar 40 sous per la feina. Conve anotar que els censals i el violari esmentats en el tracte havien estat creats en comprar 
les herbes i herbatges del Can6s. 

38 AHCT, FPFP, rebut en una capsa amb documentaci6 diversa. 

39 AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Pau de Folcras, foli 78. 

40 AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Pau de Folcras, foli 83. L'obra es va pagar en tres pagues, que consten anotades al foli del 
costat. 

41 AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Pau de Folcras, folis 79 i 84. 

42 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligall 13. Alllarg de tot aquest document judicial, la Sra. Magdalena de March porta el mot 
Ausias entremig, com un cognom mes (en altres documents, aixo no era habitual). 

43 AHCT, FPFP, c. 4, document del lligall 13. 

44 Planes, «Famflies senyorials dels Plans de Si6 ... », art. cil., pag. 14. MOLAS, Pere: «Al servei de la monarquia: els Moix6 de 
Cervera», Urtx, num. 5, 1993, pp. 167-177, sobretot pag. 169. 

4S AHCT, FPFP, Llibre major de Joan Pau de Folcras, folis 87 i 87 bis. 

46 Ibid., folis 89, 90, 91, 92, 95, 96. 

47 Ibid., folis 93 i 95. 

48 AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 19. Es tracta d'una copia notarial posterior d'aquest testament. 

49 AHCT, FPFP, c. 4, capsa petita amb documentaci6 diversa, albarans datats el 10-5-1637 i el 5-6-1637. 



50 AHCT, FPFP, c. 4, document dellligall 13. 

51 DD.AA.: Els Plans de Si6, Lleida, Diputaci6 de Lleida I Ajuntament de Plans de Si6, col. «Viles i ciutats», 6, 1990, piıg. 153 
(part escrita per Josep M. Llobet). LLOBET, Josep M.: «Ellloc del Can6s, segons un capbreu de l'any 1659», Monografies, 
num. 5, separata de Coses Nostres, Ajuntament de Plans de Si6, desembre de 1994, piıg. 2. En aquest treball se cita un document 
inclos dins el capbreu, que diu textualment: «De part dels nobles senyors don Raphel de Mox6, en dret doctor, y dona Madalena 
de Mox6 y Auziiıs de March, muller sua, senyors dels castells, llochs y termens de Moncortes, 10 Can6s, Clariana, la Goda y los 
Plans de Farran, en nom de usufructuari y propietiıria, y com a senyor dit don Raphel de Mox6 de dit lloch y terme del Can6s, en 
virtut de la lluyti6 y quitati6 feu de aquell a Agustf de Folcriıs, donzell, com conste en acte rebut y testificat en poder de mossen 
Pere Pau Vives, notari publich de Barcelona, y dels actes de la possessi6 y homenatges prengue, conste tambe ab acte rebut y 
testificat, en poder de mossen Hiacynto Balcells, notari de Cervera, dies y any en aquells contenguts [ ... l». Es ben clar que la 
recuperaci6 del Can6s va ser una iniciativa personal del Rafael de Moix6, que devia portar anys esperant el moment oportu per 
fer-ho. 
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